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مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد؛
تشدید نظارت بر عملکرد جایگاه های عرضه گازوئیل

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: کنترل و نظارت بر 
جایگاه های سوخت سراسر کشور تشدید می شود. به گزارش شانا، کرامت 
ویس کرمی درباره کمبود سوخت گازوییل در بعضی از جایگاه های عرضه 
سوخت در روزهای اخیر گفت: در مناطق عملیاتی سی وهفت گانه نظارت 
و کنترل بر جایگاه های ســوخت تشدید می شود و در محورهایی که تردد 
زیاد است، افزایش سهمیه و کنترل میدانی خواهیم داشت تا جایگاه ها در 
۲۴ ساعت شبانه روز سوخت گازوییل داشته باشند و ناوگان حمل ونقل بتواند 

بدون هیچ مشکلی سوخت مورد نیاز را تأمین کند.
وی افزود: رانندگان و کامیون داران در رویارویی با کمبود گازوئیل در جایگاه های عرضه سوخت 
می توانند با تلفن های مناطق عملیاتی که در جایگاها نصب شده اند، تماس بگیرند، یا مسئله را 

به شماره ۰۹۶۲۷ اطلاع رسانی کنند.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: مقدار ســهمیه گازوئیل ناوگان 

حمل ونقل و جایگاه های عرضه سوخت، بر اساس پیمایش و حجم تردد مشخص می شود.
ویس کرمی تأکید کرد: سهمیه نفت گاز ناوگان حمل ونقل، باری و مسافری، بر مبنای پیمایش 

تخصیص می یابد، یعنی هر خودرو دیزلی بر مبنای عملکرد، سهمیه سوخت دریافت می کند.
وی تصریح کرد: روزانه ۵۲ میلیون لیتر گازوئیل بر همین اساس به مناطق عملیاتی تحویل 
می شود که برای هر استان بر اساس حجم تردد، متفاوت است.مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفت: موظف هستیم سوخت نفت گاز هر خودرو را بر اساس عملکردی که 
داشته تأمین کنیم که در کارت هوشمند سوخت آن خودرو، واریز می شود.ویس کرمی با اشاره 
به اینکه تقسیم بندی گازوئیل در جایگاه ها نیز بر اساس همین پیمایش صورت می گیرد، افزود: 
ممکن است یک جایگاه سوخت، در ۲۴ ساعت گازوئیل نداشته باشد، اما با توجه به اینکه ۲ هزار 
و ۸۰۰ جایگاه سوخت از مجموع ۴ هزار و ۲۰۰ جایگاه کشور، توزیع کننده گازوئیل هستند، اگر 
مردم به جایگاه بعد یا پیش از آن مراجعه کنند، بی شک گازوئیل وجود دارد.وی گفت: ما وظیفه 
داریم بر اساس سهمیه ای که مشخص می شود، برای هر خودرو سهمیه سوخت را در کارت 

سوخت شارژ و سهمیه جایگاه های عرضه سوخت را هم مشخص و توزیع کنیم.

مخالفت نماینده شادگان با احداث سد مارون ۲
نماینده مردم شادگان در مجلس تاکید بر اینکه احداث سد مارون ۲ موجب 
نابودی کل منطقه شرق خوزستان می شود، خواستار توقف هرچه سریع تر 

این اقدام شد.
مجید ناصری نژاد نماینده مردم شادگان در تذکری شفاهی در جلسه مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه »توقع داشتیم در مجلس انقلابی و دولت مردمی آقای رئیسی جلوی لابی های 
غیرقانونی گرفته شود«، اظهار کرد: پروژه ای بدون اخذ مجوزهای زیست محیطی و ماده ۲3 
متاسفانه در ردیف بودجه ای برای منابع در نظر گرفته شده و این خلاف قانون است.وی افزود: 
اگر سد مارون ۲ ساخته شود، تالاب شادگان، نخلستان های شادگان، ماهشهر، رامشیر، رامهرمز، 
هندیجان و بهبهان از بین خواهند رفت و ســاکنان آنها مجبور به مهاجرت خواهند شد.این 
نماینده مجلس خاطر نشان کرد: چگونه است که برای یک طرح غیرقانونی در مجلس براساس 
لابی و ارتباطات غیرقانونی، بودجه قرار می دهیم، این چه اقدامی است؟ باید جلوی این کار را 
بگیریم. این موضوع خلاف بین قانون است که مجلس برای این پروژه غیرقانونی بودجه ای را 
در ردیف ها قرار داده  است؛ این تخلف در بودجه باید حذف شود در غیر این صورت احداث این 

سد موجب نابودی کل منطقه شرق خوزستان خواهد شد.

در نشست آینده مشاغل و مشاغل آینده جهاد دانشگاهی عنوان شد؛
 انرژی های تجدید پذیر بخش عمده اقتصاد

 و مشاغل جدید را رقم می زند
سی و ششمین نشست علمی آینده مشــاغل و مشاغل آینده با موضوع 
»انرژی های تجدید پذیر و چشــم انداز کسب وکارهای مرتبط در آینده« با 
سخنرانی پروفسور محمود جورابیان توسط معاونت آموزش و کارآفرینی 

جهاد دانشگاهی برگزار شد.
به گزارش ایسنا، پروفسور جورابیان، عضو هیئت علمی برق دانشگاه شهید چمران با اشاره به 
اینکه انرژی های تجدید پذیر بخش عمده اقتصاد و مشاغل جدید را رقم می زند خاطرنشان کرد: 
با توجه به هدف گذاری برای محدود کردن گرمایش جهانی به یک و نیم درجه سانتی گراد در 
سال ۲۰3۰ میلادی تعداد 3۸ میلیون شغل و در سال ۲۰۵۰ میلادی تعداد ۴3 میلیون شغل 
مرتبط باانرژی های تجدید پذیر ایجاد خواهد شد که از این تعداد 3۰ میلیون شغل در بخش 
سلول های خورشیدی، نزدیک به ۱۴ میلیون در بخش زیست توده و پنج و نیم میلیون در بخش 

انرژی های بادی و نزدیک به چهار میلیون در بخش انرژی های بادی خواهد بود.
وی با تصریح اینکه هنوز توانایی تولید پانل های خورشیدی موردنیاز در کشورمان ایران به 
وجود نیامده است گفت : هزینه های تمام شده برای ایجاد انرژی های تجدید پذیر زیاد است 
و این مسئله مسلماً سرمایه گذاری در بخش انرژی های تجدید پذیر را دچار چالش می کند؛ 
چراکه هزینه تولید انرژی از طریق انرژی های فسیلی در کشور کم است و این در حالی است 
که دنیا به سوی تولید و استفاده از انرژی های تجدید پذیر و محدود کردن استفاده از انرژی های 

فسیلی حرکت می کند.
عضو هیئت علمی برق دانشگاه شــهید چمران اهواز با اشاره به ظرفیت های بسیار خوب 
کشــورمان برای تولید انرژی های تجدید پذیر اعم از خورشیدی، بادی و ... گفت: باوجوداین 
ظرفیت ها، هم در تدوین و توسعه رشته های دانشگاهی، مهارتی و کاربردی و هم در دانش 
فنی و تولید فناوری های موردنیاز با ضعف های زیادی مواجه هستیم و باید برای این موضوع 
سیاست گذاری و برنامه ریزی کنیم چراکه این حوزه می تواند زمینه ساز تربیت و توسعه نیروی 

انسانی و توسعه اشتغال و کارآفرینی در بخش مهمی از اقتصاد مهم و آینده دار دنیا باشد.
پورفسور جورابیان در ادامه افزود: پانل های خورشیدی در تمام نقاط ایران قابل نصب است اما 
در حال حاضر مهم ترین بحث، اقتصادی بودن تولید انرژی خورشیدی است؛ به همین دلیل ما 
باید در تولید این پانل ها به خودکفایی برسیم. در این زمینه صندوق توسعه ملی، وزارت نیرو و 
نیز وزارت علوم ... می توانند با سرمایه گذاری های مناسب بسترساز توسعه رشته ها و مهارت ها و 

اشتغال و درآمد در حوزه انرژی های تجدید پذیر باشند.
وی در سی و ششمین نشست علمی آینده مشاغل و مشاغل آینده در این نشست که توسط 
معاونت آموزش و کارآفرینی و با همکاری سازمان جهاد دانشگاهی خوزستان برگزار شد اظهار 
داشت: نبود قوانین حمایتی ملی و محلی برای حمایت از انرژی های تجدید پذیر، نبود مدیریت 
منسجم نیروی انسانی متخصص آموزش دیده در سازمان های متولی برای حمایت و توسعه 
منابع تجدید پذیر، ضعف در انتقال فنّاوری، ضعف در توسعه آموزش عالی رشته های دانشگاهی 
و بین رشــته ای، نبود دوره های آموزشی و دوره های فنی و حرفه ای در این حوزه، نبود قوانین 
اخذ مالیات از بخش انرژی های فسیلی و ضعف آشنایی مدیران از این بخش، از مشکلات و 

چالش های توسعه انرژی های تجدید پذیر محسوب می شود.
به نقل از روابط عمومی جهاددانشگاهی، پرفسور جورابیان ،استاد تمام دانشگاه شهید چمران 
اهواز–دانشکده مهندسی و گروه برق، رئیس انجمن مهندسین برق و الکترونیک ایران-شاخه 
خوزستان،رئیس دانشکده مهندسی–دانشگاه شهید چمران اهواز در سال های۱3۸۷الی۱3۹۱ 
،سردبیر مجله پژوهش های کاربردی در مهندسی برق دانشگاه شهید چمران اهواز عضو هیت 
تحریریه بیش از۵عنوان مجله علمی پژوهشی ،عضو دو درصد دانشمندان برترجهان–معرفی شده 
از طرف دانشگاه استنفورد در سال۲۰۲۱میلادی، استاد نمونه کشوری درسال۱3۹۱،پژوهشگر 
برتر دانشگاه شهید چمران اهواز، نویسنده بیش ازمجموعا۴۰۰عنوان«مقالهISI،علمی پژوهشی، 
کنفرانس های بین المللی وملی«،مؤلف و مترجم بیش از۲۰عنوان کتاب تخصصی صنعت برق 
و انرژی های تجدید پذیر، مؤلف برتر کتاب در حوزه صنعت برق در سال های متوالی۹۱الی۹۵ 
،مجری بیش از۲۵عنوان پروژه صنعتی و تحقیقاتی که تعدادی از آن ها در حوزه انرژی های 
تجدید پذیر بوده اســت و دارای بیش از۵عنوان ثبت اختراع در حوزه های مهندســی برق و 

انرژی های تجدید پذیرنیزاست.

بحران آب باید مدیریت شود
رئیس کمیسیون کشاورزی گفت: باید در حوزه آب مدیریت خوبی داشته 
باشیم زیرا بحران خشکسالی یک تا دو سال گذشته وجود داشته و از نظر 

نزولات امسال نیز سال مطلوبی نیست.
به گزارش مهر به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، محمدجواد عسکری در نشست مشترک 
اعضای این کمیسیون با وزیر و معاونین وزارت جهاد کشاورزی گفت: سال گذشته سال بسیار 
سختی بوده و در بخش کشاورزی بحران داشته ایم.وی افزود: الحمدالله با مدیریت شکل  گرفته 
در وزارت جهاد کشاورزی بحران فروکش کرد و نقاط ضعف وجود داشته برطرف شده است.به 
گفته عسکری، با همدلی و همکاری بین کمیسیون کشاورزی و وزارت جهاد کشاورزی می توان 
به یک نقطه مطلوب دست پیدا کرد.وی با اشاره به اینکه در دانش بنیان کردن بخش کشاورزی 
باید پیش برویم، گفت: امسال از سوی مقام معظم رهبری »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« 
نام گذاری شده که هر سه مرتبط با بخش کشاورزی است.عسکری یادآور شد: اگر این حوزه 
مهم نبود قطع به یقین مقام معظم رهبری در ابتدای سال به مباحث و مسائل بخش کشاورزی 
اشاره نمی کردند.عسکری گفت: باید در این زمینه برنامه ریزی کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
برای رسیدن به نقطه مطلوب نیز انجام شود.رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مسئله آب، تصریح کرد: باید در حوزه آب مدیریت 
خوبی داشته باشیم زیرا بحران خشکسالی یک تا دو سال گذشته وجود داشته و از نظر نزولات 

امسال نیز سال مطلوبی نیست.

وزیر نفت ضمن اعلام خبر گشــایش نخستین 
کارخانــه تولید پمپ های درون چاهــی ایران در 
خوزســتان با بهره گیری از دانــش فنی ایرانی، 
از تأمین مالی پروژه های بزرگ نفتی با اســتفاده 
از ترفندی تازه و آغاز فشــارافزایی در بعضی از 

میدان های گازی کشور خبر داد.
به گزارش شانا، جواد اوجی اظهار کرد: یکی از برنامه های ما 
این است که در دولت سیزدهم، وزارت نفت وضع توسعه همه 

میدان های خشکی و دریایی را تعیین تکلیف کند.
وی افزود: بسیاری از میدان های مشترک توسعه داده شده اند، 
اما توسعه بســیاری از این میدان ها تکمیل نشده است. برای 
نمونه در میدان های منطقه غرب کارون، از جمله در میدان های 
آزادگان، یادآوران و یاران، فازهایی انجام شــده، اما توسعه آنها 
تکمیل نشده است که تکمیل توسعه میدان های مشترک از اهم 

واجبات است.
میدان های مشترکی که تا کنون به سراغ آنها 

نرفته اند، در دولت سیزدهم تعیین تکلیف می شوند
وزیر نفت با بیان اینکه »برنامه مدونی برای تکمیل توسعه 
میدان های مشــترک داریم«، گفت: برنامه ریزی کرده ایم در 
دولت سیزدهم توسعه میدان های مشترک را تکمیل کنیم و 
میدان هایی که تا کنون به سراغ آنها نرفته اند، توسعه آنها در این 

دولت آغاز خواهد شد.
اوجی ادامه داد: پس در کنار تکمیل توسعه میدان های مشترکی 
که توسعه آنها تکمیل نشده، توسعه میدان های مشترکی را که تا 
کنون توسعه داده نشده در این دولت آغاز می کنیم و بی شک این 

میدان ها در پایان این دولت، تعیین تکلیف می شوند.
ترفندی برای تأمین مالی پروژه های بزرگ نفتی

وی با بیان اینکه »موضوع تأمین مالی یکی از موضوع های 
مهم در توسعه میدان ها و مدیریت پروژه های نفتی است«، گفت: 
پروژه های نفتی پروژه هایی هستند که سرمایه گذاری سنگینی 
دارند، از این  رو یکی از ترفندهایی که به کار بســته ایم، ادغام 
هلدینگ ها، بانک ها و شرکت های بزرگ در قالب کنسرسیوم 
است تا چند هلدینگ بزرگ یا چند بانک، به طور مشترک بتوانند 

یکی از پروژه های بزرگ نفتی کشور را تأمین مالی کنند.
وزیر نفت افزود: این رویکرد در حال اجراست و از این روش هم 
در توسعه میدان ها و هم در توسعه پروژه های پایین دستی صنعت 

نفت استفاده می کنیم.
 دو رویکرد برای تأمین پایدار سوخت

 بخش حمل ونقل
اوجی با اشاره به اهمیت موضوع تأمین پایدار سوخت مورد نیاز 
بخش حمل ونقل کشور گفت: در این زمینه، دو رویکرد افزایش 

ظرفیت تولید ســوخت و مدیریت مصرف را توأمان در دستور 
کار داریم.

وی ادامه داد: پروژه پتروپالایشــگاه ها که کلید خورده، برای 
افزایش ظرفیت تولید سوخت در کشور است، در این پروژه ها 
افزون بر تولید سوخت، خوراک پتروشیمی ها هم تأمین می شود.

وزیر نفت اظهار کرد: با توجه به مصرف فزاینده ســوخت در 
بخش حمل ونقل، به طور حتم نیاز است ظرفیت پالایشی کشور 

را افزایش دهیم.
اوجی افزود: در زمینه اصلاح و تعیین سبد سوخت خودروهای 
کشــور، گروه کارشناســی در حال مطالعه است و با تکمیل 
بررسی های کارشناسانه، به منظور اصلاح روند مصرف سوخت 
به ویژه در بخش حمل ونقل کشور، گزارش نهایی تصمیم ها 

اعلام می شود.
وی تصریح کرد: اجرای طرح های بهینه سازی مصرف سوخت 
نیز در اولویت کارهای ما قرار دارد تا بتوانیم روند مصرف سوخت 

در کشور را اصلاح و مدیریت کنیم.
هیچ برنامه ای برای احداث پالایشگاه های گازی 

جدید در کشور نداریم
وزیر نفت با اشاره به اینکه در ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم، 
بخش قابل توجهی از ظرفیت پالایشگاه های گازی کشور خالی 
بود، گفت: تاکنون هیچ برنامه ای برای ساخت پالایشگاه های 

گازی جدید در کشور نداریم.
اوجی ادامه داد: بسیاری از پالایشگاه های گازی ما در سراسر 
کشور زیر ظرفیت اسمی خود کار می کنند و ظرفیت خالی دارند 
زیرا در بخش بالادست این پالایشگاه ها، سرمایه گذاری لازم 
برای افزایش ظرفیت تولید گاز نشــده و بعضی از میدان ها با 

افت فشار روبه رو شده اند و تأمین خوراک برای این پالایشگاه ها 
به اندازه کافی نبوده است.

 آغاز فشار افزایی 
در بعضی از میدان های گازی کشور

وی تصریح کرد: فشــارافزایی بعضی از میدان های گازی را 
آغاز کرده ایم، به ویژه در حوزه پارســیان این کار آغاز شده و در 
میدان های تازه ای که برنامه ریزی و مطالعه های جامع آن برای 
توسعه در حال انجام است، بنا داریم گاز تولیدی از میدان های 
جدید را به پالایشگاه های کنونی که ظرفیت خالی دارند ارسال 
کنیم تا ظرفیت خالی پالایشگاه های موجود به طور بهینه استفاده 

شود.
وزیر نفت افزود: در بالادست این پالایشگاه ها که از میدان های 
مربوطه تأمین خوراک می شد، برنامه فشارافزایی میدان های 
گازی را آغــاز کرده ایم، در بعضی از میدان ها این عملیات وارد 
مرحله اجرایی شده و بعضی دیگر نیز در مرحله مطالعه  یا انتخاب 

پیمانکار است.
اوجی اظهار کرد: پس برای مشکل وجود ظرفیت های خالی 
در پالایشگاه های گازی کشور، دو رویکرد مدنظر است؛ نخست 
اجرای پروژه های فشارافزایی میدان های گازی موجود که در 
برخی میدان ها آغاز شده است و دوم، توسعه میدان های گازی 

جدید و ارسال گاز تولیدی به پالایشگاه های گازی موجود.
 ارسال گاز تولیدی میدان گازی کیش 

به پالایشگاه های پارس جنوبی
وی ادامه داد: از جمله این میدان ها، میدان گازی کیش است 
که برای این میدان، برنامه احداث پالایشگاه جدید گازی نداریم، 
گاز این میدان با خط لوله دریایی به پالایشــگاه های فازهای 

مختلف پارس جنوبی که ظرفیت خالی دارند، ارسال می شود 
و ظرفیت آنها را تکمیل می کند. وزیر نفت تصریح کرد: بی شک 
با توسعه میدان های تازه مانند میدان های گازی کیش و  پارس 
شمالی، ظرفیت خالی پالایشگاه های گازی کشور ظرف چند 

سال آینده تکمیل می شود.
 افزایش تولید نفت با استفاده

 از ظرفیت شرکت های دانش بنیان
اوجی با اشــاره به نام گذاری امســال به عنوان ســال تولید، 
دانش بنیان و اشتغال آفرین، گفت: وزارت نفت در بحث افزایش 
تولید از ظرفیت شرکت های دانش بنیان استفاده می کند که این 
برداشت از میدان های خشکی، دریایی، مشترک و غیرمشترک 

خواهد بود.
وی افزود: در احداث واحدهای جدید پتروپالایشی و افزایش 
کمّی و کیفی پالایشگاه ها،  همچنین تکمیل زنجیره ارزش 
پتروشمیی از توان شرکت های دانش بنیان استفاده می کینم و 

پروژه های بسیار خوبی تعریف شده است.
وزیر نفت با بیان اینکه »نخستین پتروپالایشگاه را خود وزارت 
نفت می سازد، گفت: اجرای طرح پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 

در استان هرمزگان به زودی کلنگ زنی می شود.
اوجــی ادامه داد: بیش از ۷۵۰ حلقه چاه کم بازده شناســایی 
شده اند که در این زمینه، دو ماه پیش فراخوانی عمومی در سطح 
کشور داده شــد و از شرکت های دانش بنیان و توانمند دعوت 
کردیم برای افزایش تولید از این چاه های کم بازده حضور یابند. 
تعداد زیادی از این شرکت ها در این فراخوان شرکت  کرده اند؛ 
توانمندی و فناورانه بودن اغلب این شرکت ها تأیید شده است و 
به زودی فرآیند واگذاری این پروژه ها به دانش بنیان ها از طریق 
مدیریت های برنامه ریزی استان ها انجام می شود تا با کار فناورانه 
توسط شرکت های دانش بنیان، شاهد افزایش تولید از این چاه ها 

باشیم.
 تکمیل زنجیره ارزش نفت کوره 

در پالایشگاه شازند اجرایی می شود
وی با بیان اینکه »از توانمندی شــرکت های دانش بنیان در 
پروژه های پالایشــی کشور در پالایشگاه های موجود استفاده 
خواهد شد«، گفت: اواخر پارسال موفق شدیم در پالایشگاه نفت 
بندرعباس به موضوع تکمیل زنجیره  ارزش نفت کوره ورود کنیم 

که دانش آن توسط پژوهشگاه صنعت نفت طراحی شد.
وزیر نفت افزود: با توجه به بومی سازی این دانش، در پالایشگاه 
بندرعباس با تکمیل زنجیره ارزش نفت کوره، از این فرآورده 
نفتی تولید کک می کنیم و همین روند را برای پالایشگاه شازند 

نیز اجرایی خواهیم کرد.
اوجی اظهار کرد: نفت کوره ارزش افزوده پایینی دارد، اما زمانی 

که وارد زنجیره ارزش می شود، ارزش محصولات آن دو تا سه 
برابر می شود.

افزایش ارزش افزوده گوگرد با دانش فنی ایرانی
وی ادامه داد: در خانگیران نیز در سفری که رئیس جمهوری 
به استان خراسان رضوی داشتند، دو کارخانه در حوزه زنجیره 
ارزش گوگرد افتتاح شد که کود گوگرد بنتونیتی و گوگرد مذاب 
از محصول های این کارخانه هاست که زیرساخت را در اختیار 
آنها قرار دادیم و دانش فنی بومی آن از دانشــگاه شریف آورده 
شده است. وزیر نفت تصریح کرد: استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان برای افزایش ظرفیت تولید فرآورده های نفتی و گازی 
و ورود به زنجیره ارزش فرآورده ها در دستور کار و در حال انجام 

است.
اوجی افزود: با توجه به اینکه در منطقه عســلویه هم مشابه 
تولید گوگرد منطقه خانگیران را داریم، پارک جدید گوگردی در 
عسلویه با استفاده از همین دانش بومی با سرمایه گذاری داخلی 
احداث می شود.وی اظهار کرد: گوگردی را که پیش تر به صورت 
فلــه ای به هند و چین صادر می کردیــم خودمان در زنجیره 
ارزش، به محصولی بسیار ارزشمند  با ارزش افزوده بیشتر برای 
کشاورزی تبدیل می کینم و افزون بر تأمین داخلی، محصول با 
ارزش افزوده بیشتر را که در مقایسه با گوگرد فله ای، سه تا هشت 

برابر ارزش دارد، صادر می کنیم.
 کاهش واردات تجهیزات صنعت نفت

 با استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها
وزیر نفت با اشاره به اینکه بخشی از تجهیزات و ادوات مورد نیاز 
صنعت نفت از خارج کشور وارد می شود، گفت: یکی از برنامه ها 
و اقدام های ما در زمینه دانش بنیان کردن صنعت نفت در سال 
نو این است که سهم واردات اقلام و تجهیزات مورد نیاز صنعت 
نفت باید به شدت کاهش یابد و از توان سازندگان و شرکت های 

دانش بنیان داخلی برای تولید این تجهیزات استفاده کنیم.
اوجی افزود: هدف گذاری کرده ایم که سهم واردات قطعه ها و 
تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت کاهش یابد و از طرفی دیگر، در 
کنار تأمین نیاز داخلی، بتوانیم صادرات تجهیزات ساخت داخل 

صنعت نفت را داشته باشیم.
وی اظهار کرد: در آینده ای نزدیک، نخســتین کارخانه تولید 
پمپ های درون چاهی را در استان خوزستان افتتاح خواهیم کرد 
که نه تنها نیاز داخلی را تأمین می کند، بلکه توانایی صادرات را 
در این زمینه خواهیم داشــت، در احداث این کارخانه، از توان 

شرکت های دانش بنیان استفاده شده است.
وزیر نفت گفت: با نصب این پمپ هــا در درون چاه ها، توان 
تولیدی چاه نفتی افزایش می یابد، پس این برنامه همســو با 

برنامه های افزایش ظرفیت تولید نفت نیز خواهد بود.

وزیر نفت اعلام کرد؛

آغاز فشارافزایی در میدان های گازی ایران

اخبار کوتاه 

مدیرکل دفتر پشتیبانی فنی تولید شرکت برق حرارتی شده گفت: قانون حداکثر استفاده 
از توان تولیدی را بسیار موثر می دانم، این سامانه می تواند ارتباطات بین بخش های 
مختلف را تقویت کند، در واقع تقویت ســامانه می توانــد اطلاعات و توانمندی های 

شرکت های دانش بنیان را در اختیار صنایع قرار دهد.
اسماعیل نمازی با بیان اینکه همه صنایع دارای دو بخش توسعه و بهره برداری هستند، اظهار داشت: زمانی 
که صنعت و نیروگاهی ساخته می شود، بخش توسعه فعال و هنگامی که نیروگاه افتتاح شد مباحث بهره برداری 
آن مطرح می شود. هر صنعتی برای ادامه حیات و فعالیت خود نیاز به مواد اولیه و تجهیزاتی دارد که خوشبختانه 
در چند سال اخیر به دلایلی همچون افزایش توان داخلی و تحریم ها میزان وابستگی صنایع برای تامین مواد، 

تجهیزات اولیه، تعمیرات قطعات دیگر کشورها کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه شرکت های داخلی با روش مهندسی معکوس اکثر قطعات از جمله قطعات مکانیکی و برخی 
از قطعات الکتریکی و ابزار مورد استفاده صنایع را تولید می کنند، تصریح کرد: البته میزان موفقیت و مهندسی 
معکوس قطعات مورد نیاز صنایع متفاوت است که این امر به دلیل سهولت و یا سخت بودن روش مهندسی 

معکوس قطعه، میزان و شدت تحریم ابزارها و قطعات و غیره است.
این مقام مسئول عنوان کرد: خوشبختانه در حال حاضر بسیاری از قطعات یدکی، سیستم کنترل، تحریق در 

داخل کشور ساخته می شود، اما ممکن است برخی از قطعات از کشورهای دیگر خریداری شود.
نمازی با بیان اینکه ارتقا فرهنگ سازمانی و اعتمادسازی نسبت به استفاده کالای ایرانی دو مولفه تاثیرگذار در 
بهره گیری بیشتر از توان شرکت های دانش بنیان و حمایت از آنها توسط صنایع است، اذعان کرد: از طرفی دیگر 
برای کاهش هر چه بیشتر وابستگی ها به کشورهای دیگر باید در حوزه توامندسازی شرکت های دانش بنیان 
اقدامات موثری انجام شود. درواقع لازم است شرکت ها در حوزه توامندی های فنی نیز در حوزه تامین نیازهای 

سیستم اقدامات جدی و  موثرتری انجام دهند.
مدیرکل دفتر پشــتیبانی فنی تولید شرکت برق حرارتی شــده گفت: برای اینکه بتوانیم از شرکت های 
دانش بنیان حداکثر بهره را ببریم باید این شرکت ها را توانمند و راهنمایی کنیم تا بتوانند براساس قواعد و 
قوانین موجود در صنایع اقدام به تولید و عقد قرداد داشته باشند. از سوی دیگر لازم است برای ارتباط بیشتر 
بین صنایع و شرکت های دانش بنیان، این شرکت ها با قوانین موجود در صنایع آشنا و ملزم به رعایت آنها شوند.
وی با بیان اینکه در برخی موارد اعطای تسهیلات و امتیازات خاص به شرکت های دانش بنیان آنها را برای 
تولید و همکاری ترغیب کرد، اظهار کرد: از طرفی می توان با اتخاذ قوانین تسهیل گرایانه ریسک همکاری 
ارگان های دولتی و واگذاری کارها به شرکت های دانش بنیان کمتر شود و گرفتار مقررات سخت گریانه نشوند.

این مقام مسئول با بیان آزمایشگاه های مرجع نقش به سزایی در تضمین کیفیت کالا و خدمات ساخته شده 
توسط شرکت های دانش بنیان دارند، یادآور شد: زمانی که یک آزمایشگاه معتبر محصول تولید شده را تایید 
کند و صنایع بدون ریسک و با دلیل و منطق از آن محصول استفاده کنند ، فروش محصول برای شرکت 
دانش بنیان هم آسان تر خواهد بود.وی با بیان اینکه متاسفانه در برخی از محصولات آزمایشگاه های تضمین 
کیفیت در کشور وجود ندارد، مطرح کرد: به همین دلیل شرکت های دانش بنیان مجبور هستند محصول خود را 
برای تایید و تضمین کیفیت به سایر کشورها ارسال که این هزینه و زمانی را صرف خواهد کرد، بنابراین توصیه 
می شود این آزمایشگاه ها هر چه سریع تر در کشور ایجاد شوند.مدیرکل دفتر پشتیبانی فنی تولید شرکت برق 
حرارتی شده با بیان اینکه یک تیم نظارتی قوی می تواند بر روند ساخت محصول شرکت دانش بنیان نظارت 
کند و این امر باعث اطمینان بخشی و اعتمادسازی می شود، اذعان کرد: وجود آزمایشگاه معتبر هم می تواند 
کیفیت محصولات را تایید و تضمین کند.نمازی همچنین تاکید کرد: قوانین موجود برای خرید از دانش بنیان ها 
هم مطلوب است، اینکه شرکت های دولتی بر اساس قانون حق ندارند کالایی که در داخل کشور تولید می شود 
از سایر کشورها خریداری کنند، بسیار قابل تحسین است.وی در پایان نیز بیان کرد: قانون حداکثر استفاده از 
توان تولیدی را  بسیار موثر می دانم ، این سامانه می تواند ارتباطات بین بخشی را تقویت کند، درواقع تقویت 
سامانه می تواند اطلاعات و توانمندی های شرکت های دانش بنیان را در اختیار صنایع بگذارد و در واقع اجرای 

قانون می تواند گام موثری در حوزه صنایع و شرکت های دانش بنیان باشد.

مدیر سابق پروژه کارت هوشمند سوخت گفت: مصرف بنزین در سالها و ماه های اخیر 
مخصوصا بعد از فروکش کردن بیماری کویید 19 روند افزایشی چشمگیری داشته اما 

قطعا در کوتاه مدت واردکننده بنزین نخواهیم شد.
عبدالرضا امینی با بیان اینکه در شرایط کنونی و در چند سال اخیر ایران در حوزه بنزین خودکفا شده است، 
اظهار کرد: در شرایط کنونی محصولات پالایشگاه بندرعباس و پایشگاه میعانات گازی خلیج فارس به چرخه 

تولید اضافه شده و مقداری هم  صادر می شود و به نظر نمی رسد در کوتاه مدت واردکننده بنزین شویم.
وی با اشاره به لزوم صرفه جویی مصرف سوخت از سوی مردم، گفت: در چند سال اخیر پالایشگاه جدیدی 
ساخته نشده است و عملا ساخت پالایشگاه های جدید جزو سیاست دولت های گذشته نبوده و غیر از دو 
پالایشگاه، پالایشگاه های قدیمی نیز بازسازی و بهینه سازی نشده اند  و اگر به همین روال پیش برویم، در 
درازمدت قطعا با این روند افزایشی مصرف واردکننده بنزین نیز خواهیم شد و حتی بنزین تولیدی کیفیت 

جهانی نخواهد داشت و این مساله به معنای افزایش آلودگی هواست.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی افزود: در بازه زمانی اجرای پروژه ملی کارت هوشمند سوخت منتهی به 
ســال ۱3۸۶ میزان تولید روزانه حدود ۴3 میلیون لیتر بود و مصرف روزانه بنزین به مراتب بالاتر از میزان 
تولید کشور  بود که با اجرا و راه اندازی پروژه ملی کارت هوشمند سوخت، وزارت نفت توانست با سهمیه بندی 
بصورت کاملا هوشمند مصرف بنزین را با تولید هماهنگ کند و در آن زمان ما  پیش بینی می کردیم که در 
بازه زمانی سال های ۱3۹3 تا ۱3۹۵ میزان مصرف به بالای ۱۲۰ میلیون لیتر در روز برسد که چنین هم شد 
اما خوشبختانه تولید بنزین هم در آن سالها  افزایش نسبی پیدا کرده بود و مصرف بنزین در طول دو سال خیر 

به بالای ۱3۵ میلیون لیتر در روز هم افزایش پیدا کرد.
امینی با بیان اینکه افزایش تعداد خودروی شخصی و افزایش سفرها مخصوصا بعد از کاهش بیماری کرونا 
و عدم توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی عاملی بر افزایش مصرف بنزین است، گفت: در شرایط کنونی تنها 
چیزی که بنظر می رسد ارزان ماندن بنزین است و البته افزایش قیمت بنزین و سایر مشتقات نفتی به این 
راحتی نیست چون مشتقات نفتی یک کالای کاملا سیاسی و زنجیره ای است و افزایش آن بر بقیه کالاها از 

جمله رفت و آمد اثر زیادی خواهد  گذاشت.
وی افزود: اخیرا مشاهده شده که اشخاصی ادعا و اظهار می کنند که قیمت هر لیتر بنزین در خارج از ایران 
حدود یک دلار است اما به بیان اینکه در آن کشورها حداقل دستمزد 3۰۰۰ دلار است خودداری می کنند؛ 
درواقع قیمت هر لیتر بنزین به نسبت حقوق ماهانه می شود یک دلار به 3۰۰۰ دلار، هرچند باید این مساله را 
با سبد هزینه خانوارها سنجید با این حال شاید البته نه بطور قطع و یقین قیمت پایه بنزین عاملی بر افزایش 

مصرف بی رویه آن شده است.
او تاکید کرد: در دنیا برای هزینه انرژی به شهروندان کمکی نمی کنند اما برای خوراک و لباس امتیازهایی 
را درنظر می گیرند و با حساسیت زیادی سعی می شود که قیمت های خوراک و پوشاک مخصوصا خوراک 

افزایش پیدا نکند و همین مساله نیز موجب کاهش مصرف انرژی در اروپا و آمریکا شده است.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه باتوجه به شروع فصل گرما احتمال افزایش مصرف بنزین 
وجود دارد ولی در مجموع احتمال واردات بنزین تصور نمی شود اما می تواند از میزان حجم صادرات کاسته 
شود، گفت: عرضه و تقاضا باید به شکلی توسط دولت با ایجاد زیرساخت های اساسی و بنیادی مانند توسعه 

حمل و نقل عمومی مدیریت شود و مردم نیز باید بتوانند در این حوزه نقش موثر ایفا کنند.
امینی با اشاره به لزوم ساخت پالایشگاه در کشور، تاکید کرد: دو سیاست برای این مساله وجود دارد، یک 
سیاست این است که تمام نفت خام را به بنزین تبدیل و به صادرات آن اقدام کنیم که این سیاست موافقان 
چندانی نداشته و ندارد، همانطور که دولت های قبل نیز کلا به این موضوع اعتقادی نداشتند و متاسفانه در این 

اواخر هیچ  پالایشگاه جدیدی  نیز ساخته نشد.
وی ادامه داد: حتی اگر فرض را بر این بگذاریم که این فرهنگ غلط وجود داشته باشد که مصرف افزایش 
پیدا کند، باید توجه داشته باشیم که جمعیت و تعداد خودروها رو به افزایش بوده و خودروهایی که بعضا از 
اســتاندارد کافی نیز برخوردار نیستند عامل موثری بر افزایش مصرف و آلودگی هوا هستند، بنابراین باید 

پالایشگاه های کشور که خیلی هم قدیمی هستند با یک برنامه ریزی دقیق مرتب به روزرسانی شوند.
به گفته وی، ســوخت های فسیلی به مرور جایگاه خود را از دســت می دهند و باطری ها و انرژی های 
 تجدیدپذیر جایگزین آن ها خواهند شد، با این وجود برای رسیدن به آن مرحله باید به نیاز کشور توجه عمیق

 داشته باشیم.

مدیرکل دفتر پشتیبانی فنی تولید شرکت برق حرارتی شده مطرح کرد؛

ارتقا فرهنگ سازمانی و اعتماد؛ 
مولفه های رشد دانش بنیان ها

آیا واردکننده بنزین می شویم؟

مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: برنامه های زیادی در زمینه صادرات 
و واردات در دســتور کارداریم، از جلمه اینکه بتوانیم از طریق کابل های زیردریایی به 

کشورهای حاشیه خلیج فارس متصل شویم.
مصطفی رجبی مشهدی درباره احتمال کمبود و قطعی برق در تابستان و زمستان سال جاری اظهار داشت: در 
تابستان گذشته حجم ناترازی تولید و مصرف برق بسیار بالا بود اما تجربیات خوبی بدست آوردیم، برای سال 
جاری ۱۰۰ برنامه عملیاتی در حوزه توسعه و ارتقای تولید، انجام تعمیرات نیروگاه ها و تجهیزات شبکه برق 
همچنین مدیریت سمت تقاضا در دستور کار داریم تا با همکاری مشترکان فصل گرما را با حداقل محدودیت 

و  با شبکه پایدار سپری کنیم.
مصطفی رجبی مشــهدی مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران افزود: در زمستان نیز باتوجه به 
محدودیت های ســوختی که از ســال ۱3۹۹ وجود داشت تجربیاتی حاصل شد و در سال ۱۴۰۰ با کمک 
کسانی که در جابجایی بار به ما کمک کردند، حداقل محدودیت اعمال شد، تلاش می شود برای زمستان 
۱۴۰۱ نیز با تجربیات بدست آمده و اقداماتی که برای ذخیره سازی سوخت انجام می شود، بتوانیم از زمستان 

با حداقل محدودیت عبور کنیم. 
مصطفی رجبی مشهدی مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران تصریح کرد: مدیریت سمت تقاضا 
و طرح های پاسخگویی بار که با همکاری شرکت های توزیع و برق منطقه ای تدوین شده اقداماتی هستند 
که در حوزه های مختلف با همکاری مشترکان بخصوص مشترکان عمده و در ساعات اوج مصرف می توان 

بخشی از مصرف را کاهش و به ساعات دیگری منتقل کرد. 
10 هزار مگاوات ناترازی در تولید و مصرف برق؛ در سال جاری

 وی در ادامه گفت: در سال ۱۴۰۰، ۱۵ هزار مگاوات کمبود برق داشتیم، برای سال ۱۴۰۱، ۶ هزار نیروگاه 
ساختیم ولی علیرغم آن حداقل ۲ تا 3 هزار مگاوات به تعداد مشترکان جدید در بخش خانگی و صنعتی شبکه 
برق اضافه شد که باید جبران شود، در عین حال بازهم ناترازی وجود دارد که باید بتوانیم ۱۰هزار مگاوات را 

از طریق مدیریت سمت تقاضا جبران کنیم.
مخازن نیروگاه های برقابی 10 درصد نسبت به سال گذشته کمتر آب دارند

رجبی مشهدی با اشاره به اوضاع برقابی ها خاطرنشــان کرد: در حال حاضر مخازن نیروگاه های برقابی 
۱۰ درصد نسبت به سال گذشته که خشکسالی بود و طی ۵۰ سال اخیر بی سابقه بود، کمتر آب دارند ولی 
سعی شده آب را در مخازنی که امکان تولید برق بیشتری دارند، ذخیره کنیم، تا شرایط برای تابستان سال 

۱۴۰۱ مهیا باشد.
اتصال به شبکه روسیه در حال انجام است

مصطفی رجبی مشهدی مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران درباره احتمال افزایش واردات برق نیز 
بیان داشت: ما اقداماتی انجام دادیم که بخشی از آنها عملیاتی شده و این امکان را داریم از کشور آذربایجان 
هم برق دریافت کنیم، قطعا برای اتصال شــبکه برق به روسیه تمهیداتی لازم است و باید تاسیسات آن 
نصب شود، در هر حال اجرای شبکه های برق در حال انجام است. در این صورت ایران می تواند به عنوان 
ترانزیت کننده برق از کشورهایی که مازاد داشته و یا آماده تجارت هستند به کشورهایی که علاقمند هستند 

دریافت کننده باشند، فعالیت کند.
ایران ترانزیت کننده برق می شود

مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق خاطرنشــان کرد: برنامه های زیادی در زمینه صادرات و واردات 
در دستور کارداریم، از جمله اینکه بتوانیم از طریق کابل های زیردریایی به کشورهای حاشیه خلیج فارس 

متصل شویم. 
مصطفی رجبی مشهدی مدیر عامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران تاکید کرد: ما می توانیم علاوه 
بر مرزهای خاکی که اتصالات برقرار اســت و امکان ترانزیت و جابجایی وجود دارد با کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و کشورهای جنوبی ایران هم تبادل برق داشته و اتصالات را به دیگر همسایگان نیز گسترش 

دهیم.

مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران:

 اتصال به شبکه برق روسیه 
در حال انجام است

سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس اظهار کرد: از همان 
دقایق اولیه  مطرح شدن طرح الحاق دو بند به »قانون فهرست 
نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی« در صحن علنی مجلس، 
گفت وگوهای لازم با رئیس هیئت رئیسه صندوق  بازنشستگی 

صنعت نفت و دیگر متصدیان مرتبط با موضوع انجام شد.
 به گزارش شــانا، مصطفی نخعی درباره طــرح الحاق دو بند به »قانون 
فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی« که هفته گذشته در دستور 
کار صحن قرارگرفته بود گفت: فوریت طــرح دوفوریتی الحاق دو بند به 

قانون فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی رأی نیاورده است. وی 
افزود: خوشبختانه از همان دقایق اولیه  مطرح شدن طرح یادشده در صحن، 
گفت وگوی لازم با رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی کارکنان 

صنعت نفت و دیگر متصدیان مرتبط با موضوع انجام شد.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس:

طرح الحاق به قانون فهرست مؤسسات عمومی غیردولتی عادی بررسی می شود


